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Milé čtenářky a milí čtenáři, 

 
Prvním číslem dvojkového roku vstupuje náš 
časopis ZA PLOTEM do čtvrtého ročníku své 
existence. Protože je to časopis spolkový, měl 
by čtenářky a čtenáře především informovat 
o činnostech a aktivitách spolku. Tak se 
samozřejmě děje, ale současně je místem pro 
mediální setkávání se zajímavými lidmi 
z naší obce.  
Víme, že každý člověk je nějak a něčím 
zajímavý a výjimečný, s každým můžeme 
teoreticky vést rozhovor na nějaké téma, 
které mu je blízké, které je součástí jeho 
života i jeho pohledu na svět, na krajinu, na 
prostředí, v němž žije. Ale zároveň víme, že 
musí také on sám chtít s námi hovořit. 
Pravdou je, že zatím nikdo z oslovených 
(kromě jednoho) nás neodmítl a že všichni 
nám rádi věnovali svůj čas pro společné 
povídání. Za to všem moc děkujeme a 
doufáme, že tak to bude pokračovat i v tomto 
roce. 
Žijeme na malé vesnici, a proto se 
samozřejmě známe mnohem lépe než lidé ve 
velkém městě, ale i tak nás může setkání 
s některými z vás příjemně překvapit, 
protože obvykle objevíme něco nového, co 
jsme dosud nevěděli. Starší generace 
postupně odcházejí, a proto také hledáme 
v jejich vzpomínkách na dobu minulou 
souvislosti s tou dobou současnou. Tak to 
v životě bývá. Na druhou stranu do naší  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

vesnice přicházejí nové rodiny, noví lidé, také 
oni přinášejí do našeho prostředí nové 
momenty a nové zkušenosti, se kterými je 
dobré se seznámit a pak sdílet se čtenáři. 
Proč o tom píšu? Právě v této chvíli totiž 
přemýšlím o tom, koho ještě oslovit, kdo 
ještě bude s námi chtít hovořit o svém životě, 
zájmech a zkušenostech? S kým jsme se 
dosud nesetkali a kdo na nás možná čeká? 
Na jaká místa se ještě podíváme a kde 
najdeme další zajímavé informace o naší 
vesnici a lidech v ní?  
A tak při hledání nových témat zároveň 
pátrám po těch, kteří nám mají co říct, kteří 
budou ochotně vyprávět o tom, co bylo, co je, 
a možná i o tom, co by mohlo být. Po těch, 
kteří si všímají svého okolí, protože jim záleží 
na místě, kde žijí a chtějí i nadále žít.  
Na první pohled se může zdát, že setkání a 
rozhovory nemají žádnou souvislost s daným 
tématem, ale pak zjistíte, že opak je pravdou, 
že vlastně všechno se vším nějak souvisí, 
navazuje na sebe, doplňuje se a často dává 
odpovědi na otázky, které se náhle objevují. 
Přivítáme, když nás sami oslovíte s nápadem 
a s návrhem – s kým a o čem hovořit.  
Znáte své přátele, kamarády a sousedy - jsou 
skromní natolik, že se nebudou sami 
nabízet, ale mají svůj svět, o který by se rádi 
podělili? Čekáme na vás, naši adresu znáte.  

 
MARIE VRÁNOVÁ 
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„Přívětivost je duší celého rozhovoru: činí ho nejen užitečným, ale 
také příjemným.“ 

 
Vincenc z Pauly, francouzský kněz (1581 – 1660) 

 
„Nevozím u sebe vodu. Když ukážete prázdnou lahev, každý 
pochopí, že potřebujete napít. A to už je první krok k rozhovoru.“ 
 

Slávek Král, český cestovatel (1987) 
 

„Mlčenlivost a skromnost - vlastnosti velmi vhodné k rozhovoru.“   
 

Michel Montaigne, francouzský spisovatel (1533 – 1592) 
 
  



AKTUÁLNÍ ROZHOVOR S EVOU 
 
V prvním čísle každého ročníku našeho časopisu se nejen vracíme zpět do období 
zimního, ale zároveň představujeme plány týkající se činnosti spolku, který již 
řadu let bez ohledu na možnosti v rámci různých opatření podporuje kulturní a 
společenský život v naší obci.   

Jak tedy vypadalo zimní období ve 
spolku? 
Jak ten čas letí. Ještě jsem se nestihla 
vzpamatovat z Vánoc a už nám klepe na 
dveře jaro. Náš spolek se pro někoho zdá 
určitě v tuto chvíli nečinný, protože již 
dlouhou dobu žádná akce neproběhla. My 
však pracujeme na plné obrátky. Já již od 
listopadu připravuji tábory na léto, píši 
projekty, vyhodnocujeme ty stávající. Od září 
nabízíme zájmové útvary v ZŠ a MŠ 
Petrohradě. Máme velkou radost, že dochází 
i děti, které již naši školu nenavštěvují. 
Největší úspěch má keramický kroužek, 
dovedné ručičky a anglický kroužek. Také 
vydáváme časopis Za plotem, připravujeme 
se na jarní a velikonoční příměstský tábor.  
V několika posledních dnech jsme dali 
dohromady akce na celý rok 2022.  
A na co se můžeme těšit? 
Plánujeme konečně uskutečnit Degustaci vín 
a dobrého jídla, Pohádkově strašidelný les, 
Fotbalový turnaj, samozřejmě Puťák, 
Drakiádu s podzimním tvořením, Netradiční 
rodinnou olympiádu nebo také Pivní pochod. 
Také chceme připravit stezku pod názvem 

Toulavý Petrohrad, velikonoční bojovku pro 
rodiny. Připravujeme oslavit 50 let bigbítu 
v Petrohradě. V letošním roce chceme 
dokončit Včelí stezku v Černčicích. Rádi 
bychom také oprášili některé vesnické 
tradice. Naším velkým přáním je uspořádat 
klasické zabijačkové hody či posvícení.  
Jak známe charakter spolku, určitě i vy 
reagujete na to, co se děje na Ukrajině. 
Asi jako každého člověka i nás zasáhla válka 
na Ukrajině. Pro mne samotnou je 
nepředstavitelné, že v dnešní době něco 
takového někteří zažívají. Nechtěla bych zde 
zveřejňovat svůj názor na tento konflikt. 
Přála bych si jen, abychom neztratili 
lidskost.  
V současné době i náš spolek zjišťuje 
potřebné informace, jak efektivně pomoci. 
Rádi bychom podpořili finančně i materiálně 
konkrétní lidi dlouhodobě. Cítíme to tak i 
z dob, kdy jsme pomáhali Elišce Mikové nebo 
při epidemii či povodni. V určitou chvíli se 
vždy strhne vlna solidarity, která však 
postupem času opadne. Zde vnímáme 
potřebu pomáhat dlouhodoběji. 

Tak jako každý rok i letos chci poděkovat všem, kteří nás podporují. 
Velký dík patří především Obci Petrohrad, městu Kryry, ZŠ a MŠ 
Petrohrad, panu ing. Čapkovi, Jakubovi Kulíškovi, PL Petrohrad, MAS 
Vladař. Také bych ráda zmínila dobrovolníky, kteří vždy s vervou a 
nadšením přijdou pomoci.  
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V letošním školním roce vzdělávám 
první, třetí a čtvrtý ročník.  
Se svou třídou jsem citlivě hovořila 
na aktuální téma – válka na 
Ukrajině. Žáci potom vyrobili 
holubičky míru, kterými vyzdobili 
okna ve škole. 



Naši příznivci spolku, rodiče, přátelé, s
 
tento otevřený dopis píšu jako předseda spolku VEEV, z.s. a jako obyčejný člověk, který 
žádá o pomoc a spolupráci. Každého rozumně smýšlejícího občana jistě zasáhla a dotkla 
se situace na Ukrajině. Nechci nikomu podsouvat svůj názor a myšlenky, o to 
nejde. Kdo mne zná, ví, že jsem humanitárně založený člověk, který se snaží pomoci, kde je 
potřeba.  
Jako spolek jsme se aktivně zapojili do pomoci při přírodní katastrofě ve Stebně nebo také 
při pandemii, která nás trápila téměř dva
republika přijímá uprchlíky z této země.
Stále jsme přemýšleli, jak bychom mohli pomoci. V
sbírku, či vybírat oblečení. Rádi bychom pomáhali konkrétním lidem, konkrétními věcmi. 
Potřebujeme však finance. Náš rozpočet není sice malý, ale máme velmi finančně nár
akce, které chceme nadále uskutečnit. 
Proto bychom chtěli jednou požádat o pomoc Vás 
podporujete tím, že využíváte a navštěvujete naše akce.
Chtěli bychom Vás tímto požádat o mimořádný členský příspěvek. Za vybrané peníze poté 
nakoupíme aktuálně potřebné věci. 
A jelikož pracujeme převážně s
Částku, kterou zvolíte, necháme pouze a jenom na vás. Také to prosím neb
povinnost. Budeme rádi za jakoukoli částku. Každého příspěvku si rozhodně vážíme. 
 
Kdo se rozhodne pomoci, prosíme částku 
zaslat na účet spolku:  
3583076309/0800, do poznámky napsat 
zvláštní členský příspěvek 2022.
 
 
Děkujeme každému z Vás. Stále věřím, 
že lidskost z naší generace nevymizela.
Dne 9. 3. 2022 
 
 
S úctou předseda spolku Eva Učíková
mob. 721  853  992 
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ZIMA SE SPOLKEM 
 

Rukodělný kroužek - vánoční tvoření 
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KROUŽEK ANGLIČTINY 
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RUKODĚLNÝ KROUŽEK

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

RUKODĚLNÝ KROUŽEK  
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KERAMICKÝ KROUŽEK  



JARO ZAČÍNÁ O JARNÍCH PRÁZDNINÁCH 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
V rámci projektu Zaměstnanost jsme uspořádali jarní příměstský tábor.  
Prožili jsme pestrý týden. S dětmi jsme tvořili papírové 3D figurky postaviček z animáků. 
Děvčata si navíc vyrobila oblékací papírové panenky. Také jsme si vyzkoušeli tvoření  
z keramiky s volným tématem. Tančili jsme na oblíbené písně podle videí.  
Venku a v tělocvičně jsme hráli týmové i individuální pohybové hry, nejčastěji florbal a 
vybíjenou. Malým turnajem jsme zakončili každý den tábora. Vyrazili jsme na malý výlet 
autobusem do blízkého Vroutku. Tam jsme navštívili lesní stezku s rekreačními 
zábavnými prvky, pohráli jsme si na dětských hřištích a užili si procházku.  
Věnovali jsme se také fyzikálním experimentům, kterými nás provedli žáci 6. třídy. Na 
rozloučenou jsme si poslední den naplánovali malý karneval s karaoke a procházku do 
nedalekého lesíka. 
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Z historie hasičských sborů 
 
Dobrovolné hasičské sbory v Čechách začaly vznikat od roku 1854, během dalších 
dvaceti let jich už bylo sto sedm.  
Za první dobrovolný hasičský spolek na území Rakouska-Uherska, a tedy i Česka, bývá 
označován Spolek dobrovolných hasičů Zákupy, vytvořený roku 1850, složený především 
z německých občanů. První ryze český sbor dobrovolných hasičů vznikl ve Velvarech, na 
přelomu roku 1863 a 1864. 
V Praze byla první řádná požární záloha ustavena v roce 1821. Jejími členy byli 
řemeslníci znalí práce s ohněm. Sídlili ve staroměstském obecním dvoře v nynější ulici  
U Obecního dvora. K podstatné změně pražské požární ochrany došlo v roce 1853. Tehdy 
městská rada rozhodla, že úklid Malé Strany vezme do vlastní režie, a uložila okresnímu 
dozorci Aloisi Pastovi, aby obstaral 30 mužů, z nichž mělo být osm vycvičeno speciálně pro 
hasičské práce. Ti také byli základem prvního placeného hasičského sboru v českých 
zemích, který 11. června 1881 zasahoval u požáru Národního divadla.  
 
Sbory dobrovolných hasičů v mnoha zemích doplňují činnost profesionálních 
hasičských sborů a činnost firemních hasičských útvarů. V České republice jsou 
dobrovolné sbory součástí Integrovaného záchranného systému. Jsou právně 
samostatné nebo vznikají jako organizační složky občanských sdružení a bývají 
sponzorovány obcemi nebo firmami. Jednotky dobrovolných hasičů jsou 
výjezdovými součástmi sborů.  
Každý člen těchto jednotek musí absolvovat nejméně 40 hodin školení 
teoretických i praktických znalostí a dále je musí průběžně doplňovat. Dále musí 
každoročně absolvovat zdravotní prohlídky a mít lékařské potvrzení, že mu jeho 
zdravotní stav umožňuje v jednotce působit.  
Hasiči, včetně dobrovolných, kromě hašení požárů a likvidace jejich následků 
zasahují také v případech povodní, jiných živelních pohrom, ekologických 
havárií, pomáhají při dopravních nehodách, poskytují technickou pomoc. 
Spolupůsobí rovněž jako preventisté.  
 
Podle dostupných informací vznikl hasičský 
sbor v Černčicích v roce 1880 (uváděna jsou 
i léta pozdější až do roku 1884).  
Ačkoliv byl okres Podbořany (Podersam) 
osídlen v této době z velké části německým 
obyvatelstvem, lze na základě publikace 
„Deset let hasičského společenství 
v království Českém“ vydané roku 1889 
s jistotou tvrdit, že členy černčického 
hasičského sboru byli i Češi. Černčický 
hasičský sbor byl sdružen v německé sekci 
zemské hasičské jednoty.  
Na okrese Podbořany bylo v roce 1888 
celkem 19 hasičských sborů (mezi nimi i 
sbor v Petrohradě a sbor v Černčicích) se 
757 členy. Tyto sbory disponovaly jednou 
savou stříkačkou (přenosnou), 16 vozovými 
stříkačkami, 189 hasičskými košíky, jednou 
lékárničkou, více než 70 požárními žebříky, 3 
plachtami pro záchranu seskokem atd. 
V tomto roce uspořádaly 161 cvičení a 
provedly 19 zásahů u požárů.  
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O vzniku petrohradského sboru nejsou 
přesné informace.  
Hasičská technika byla v Černčicích 
původně uskladněna v kolně při čp. 59 – 
v místech mezi dnešním domem pana Spala 
a domem pana Čermáka. Sbor měl od roku 
1931 čtyřkolovou ruční stříkačku R.A. 
SMEKAL 1885. Dodnes je udržována a 
používána při různých akcích a slavnostech. 
V hasičské kronice není z doby první 
republiky mnoho dalších údajů. 
V roce 1945 byl hasičský sbor v Černčicích 
obnoven a stává se hlavní společenskou 
složkou obce. Prvním starostou byl Václav 
Lávička, velitelem Josef Zahrádecký, 
pokladníkem L. Březnický a strojníkem V. 
Churavý.  
Postupně se členy stávají i někteří občané 
z nové části Petrohradu – J. Benda, B. 
Chudoba, N. Timofejev, G. Bejvl, K. 
Domabyl, T. Archman, J. Cechl, J. Špilar. 
 
 



V roce 1953 došlo ke zrušení hasičských 
jednot a založení jednot požární ochrany. 
V roce 1957 byly sloučeny jednoty Černčice a 
Petrohrad s počtem 86 členů, ale požární 
technika zůstává rozdělená. Spojení jednot 
nebylo plně v souladu s přáním členů. 
Předsedou nové jednoty byl František Pícl. 

Černčická jednota požární ochrany byla 
obnovena v roce 1964. Předsedou se stal 
Jaroslav Staněk, o rok později Augustin 
Herman.  
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Další zajímavosti z činnosti sborů: 
 
1966 – upravena požární nádrž v Černčicích (dnes je na jejím místě dětské hřiště) 
1967 – předseda Václav Štefl, požár střechy kravína v Petrohradě po zásahu blesku 
1968 – úpravy Finklova rybníka, třetí místo na okrskovém cvičení v Blatně 
1969 – předseda Josef Pták, první místo v okrskové soutěži (na ostrově Finklova rybníka), 
petrohradský sbor na čtvrtém místě 
1971 – poprvé vlastní automobil PRAGA RN od petrohradského sboru, kterému bylo přiděleno 
požární auto zn. ROBUR 
1972 – účast na požárnickém srazu k příležitosti stého výročí založení hasičského sboru 
v Lubenci – jeli se starou stříkačkou taženou koňmi 
2000 – oslavy 110. výročí založení SDH Petrohrad – na hřišti TJ Sokol Petrohrad 
(soutěž požárních družstev, dechová kapela, občerstvení, výstavka z historie SDH, výtvarné práce 
dětí, požární technika, večerní taneční zábava v hostinci)  
 

Vybráno z knihy – Z HISTORIE OBCÍ PETROHRAD, ČERNČICE, BÍLENEC. 
(Vybral a sestavil RNDr. Václav Špilar, rok 2000) 
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SDH Petrohrad  
s novým hasičským vozidlem 

2009 



cisterna Liaz CAS 25 a menší dopravní auto DA Ford pro osm 
do klubovny SDH, v níž je určitě největší dominantou historická hasičská 
stříkačka, umístěna s dalšími předměty za ochranným s
 
Pane Škodo, na začátku bych se ráda zeptala, 
odkud jste přišel do naší vesnice a proč právě 
sem? 
Pocházím z východních Čech, z Červeného Koste
kde jsem také působil v JSDH
strojník. Živil jsem se především jako řidič a často 
jsem se vracel domů tímto krajem. Jak už to bývá,
tak jsem měl po cestě přátele, kteří mi později, když 
jsem si hledal nové místo k bydlení, doporučili 
Petrohrad. Bydlím tady již pět let a cítím se tu 
doma. 
Jaká je vaše profese? 
Opravuji auta, takže teď, když n
se mohu této práci věnovat naplno. Často se domů 
vracím až pozdě večer, ale když člověk dělá to, co 
ho baví, nesleduje čas.  
K „hasičině“ jste se dostal už v 
Ano, tak jako hodně kluků v naší době, ale potom 
podle množství povinností a volného času jsem byl 
někdy více, někdy méně aktivní. Tato činnost není pouze o uniformě, o hasičském autě, o 
likvidaci požáru, ale je to především práce, která si vyžaduje hodně času a energie. Protože je to 
aktivita dobrovolná, tak se dělá zad
bavit a nelze přemýšlet o tom, proč. Když to jednou děláte, tak už s
pracuji na jednom místě, mám na hasiče více času.
Jste velitelem výjezdové jednotky. Co to znamená?
Sbor dobrovolných hasičů v Petrohradě, kde je starostou Martin Zelenka, má 46 členů. 
Výjezdová jednotka, která vyjíždí k
 

Když už to jednou 
děláte,

tak už s
neskončíte

Sbor dobrovolných hasičů Petrohrad 
má své místo v obecní historii už více 
než 140 let. Patří k
tím, že vykonává potřebnou službu, ale 
zároveň je velmi 
společenského a kulturního života. 
Vždy to tak bylo, je a věřme, že 
bude. Vcházím do bývalé zemědělské 
budovy, která v minulosti fungovala 
jako sušárna chmele. Dnes zde mají 
svůj prostor místní hasiči. Před 
otevřenými vraty mě již očekává pan 
DAVID ŠKODA, velitel výjezdové 
jednotky, s nímž mám domluvenou 
schůzku. Procházíme garáží se dvěma 
hasičskými vozidly 

cisterna Liaz CAS 25 a menší dopravní auto DA Ford pro osm 
níž je určitě největší dominantou historická hasičská 
dalšími předměty za ochranným sklem.

Pane Škodo, na začátku bych se ráda zeptala, 
odkud jste přišel do naší vesnice a proč právě 

Červeného Kostelce, 
kde jsem také působil v JSDH (JPO II) jako 

Živil jsem se především jako řidič a často 
se vracel domů tímto krajem. Jak už to bývá, 

kteří mi později, když 
bydlení, doporučili 

Petrohrad. Bydlím tady již pět let a cítím se tu 

Opravuji auta, takže teď, když nejezdím po světě, 
se mohu této práci věnovat naplno. Často se domů 
vracím až pozdě večer, ale když člověk dělá to, co 

 dětském věku? 
naší době, ale potom 

vinností a volného času jsem byl 
někdy více, někdy méně aktivní. Tato činnost není pouze o uniformě, o hasičském autě, o 
likvidaci požáru, ale je to především práce, která si vyžaduje hodně času a energie. Protože je to 
aktivita dobrovolná, tak se dělá zadarmo, to znamená, že to člověk musí dělat rád, musí ho 
bavit a nelze přemýšlet o tom, proč. Když to jednou děláte, tak už s tím neskončíte. Teď, když 
pracuji na jednom místě, mám na hasiče více času. 
Jste velitelem výjezdové jednotky. Co to znamená?   

Petrohradě, kde je starostou Martin Zelenka, má 46 členů. 
Výjezdová jednotka, která vyjíždí k požárům, má členů dvanáct. Tito hasiči musí mít předepsané 

Když už to jednou 
děláte, 

tak už s tím 
neskončíte 

obrovolných hasičů Petrohrad 
obecní historii už více 

než 140 let. Patří k naší vesnici nejen 
tím, že vykonává potřebnou službu, ale 

velmi důležitou součástí 
společenského a kulturního života. 

y to tak bylo, je a věřme, že nadále 
bude. Vcházím do bývalé zemědělské 

minulosti fungovala 
jako sušárna chmele. Dnes zde mají 
svůj prostor místní hasiči. Před 
otevřenými vraty mě již očekává pan 
DAVID ŠKODA, velitel výjezdové 

nímž mám domluvenou 
íme garáží se dvěma 

hasičskými vozidly – je tu velká 
cisterna Liaz CAS 25 a menší dopravní auto DA Ford pro osm hasičů. Vstoupíme 

níž je určitě největší dominantou historická hasičská 
klem. 

někdy více, někdy méně aktivní. Tato činnost není pouze o uniformě, o hasičském autě, o 
likvidaci požáru, ale je to především práce, která si vyžaduje hodně času a energie. Protože je to 

armo, to znamená, že to člověk musí dělat rád, musí ho to 
tím neskončíte. Teď, když 

Petrohradě, kde je starostou Martin Zelenka, má 46 členů. 
požárům, má členů dvanáct. Tito hasiči musí mít předepsané  
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vybavení – zásahové oblečení, helmu,
příslušenství, potřebného k akci
absolvují lékařské prohlídky. Každý zásah musí probíhat podle řádných postupů a pravidel. 
Velitel je zodpovědný za to, že vše je v
Jak to funguje, když je vyhlášený poplach?
Podle vyhlášky 247/2001 je dáno pro JPO V (JSDH Petro
technikou do 10 minut. Před výjezdem na sebe oblékneme zásahové oděvy, šest hasičů sedí 
v cisterně, dalších šest v menším
posledním požáru komína v Bílenci jsme byli na místě za jedenáct minut od vyhlášení poplachu. 
Pokud jsme vyzváni operačním důstojníkem, musíme vyjet i do okolních obcí. To se stalo 
například loni v červnu, kdy jsme pomáhali několik týdnů v

Jaké plány mají petrohradští hasiči?
Nevím, jestli máte na mysli JSDH
dobrovolných hasičů) nebo SDH
dobrovolných hasičů). Co se týká SDH,
máme plán akcí na celý rok, 
celostátních nařízeních, jestli budeme moci toto 
realizovat. Dále, co se týká JSDH
sboru dobrovolných hasičů), tak bychom chtěli 
do garáže instalovat zařízení na odsávání 
výfukových plynů, protože když jsou 
nastartována obě auta, hasiči se přitom oblékají
a samozřejmě se nadýchají zplodin. Potom 
plánujeme vylepšit šatnu a určitě by bylo dobré 
mít vlastní dílnu, abychom si mohli opravit 
veškeré závady sami.  
Máte vůbec čas na nějaké další činnosti?
Někdy se posadím k rybníku a rybařím, je to 
spíše odpočinek, který si dopřeji párkrát do 
roka. Mám rád grilování, zajdu si na pivo.
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zásahové oblečení, helmu, zásahové boty, zásahové rukavice a 
potřebného k akci. Výjezdová jednotka musí být proškolena, členové každý rok 

absolvují lékařské prohlídky. Každý zásah musí probíhat podle řádných postupů a pravidel. 
Velitel je zodpovědný za to, že vše je v souladu se zákonem. 
Jak to funguje, když je vyhlášený poplach? 
Podle vyhlášky 247/2001 je dáno pro JPO V (JSDH Petrohrad) po vyh
technikou do 10 minut. Před výjezdem na sebe oblékneme zásahové oděvy, šest hasičů sedí 

menším Fordu. Zasahujeme pouze v katastru obce, takže například při 
Bílenci jsme byli na místě za jedenáct minut od vyhlášení poplachu. 

Pokud jsme vyzváni operačním důstojníkem, musíme vyjet i do okolních obcí. To se stalo 
červnu, kdy jsme pomáhali několik týdnů v sousedním Stebně.

Jakou vodu používáte při hašení 
požáru? 
Vím, proč se ptáte. Dříve se načerpala 
voda z rybníka a bylo to vyřešené. Dnes 
využíváme vodu z
nečistoty mohly poškodit hasicí zaří
Do naší cisterny se vejde 2,5 
vody.  
Co vás čeká po návratu z
zásahu? 
Především úklid techniky, což znamená 
dát vše do takového stavu, abychom 
mohli zase vyjet. Obvykle to trvá dvě 
hodiny. Jinak je samozřejmostí, že obě 
vozidla je třeba stále udržovat v
nejlepším stavu, kontrolovat veškerá 
zařízení a vybavení, provádět pravidelné 
tlakové zkoušky, vést knihy od veškeré 
techniky, neustále hlídat termíny 
různých školení, například řidičů nebo 
těch, kteří obsluhu
zároveň strojník, který se stará o údržbu 
vozidel.  

Jaké plány mají petrohradští hasiči? 
jestli máte na mysli JSDH (jednotku 

hasičů) nebo SDH (sbor 
Co se týká SDH, tak 

 ale záleží na 
jestli budeme moci toto 

co se týká JSDH (jednotky 
tak bychom chtěli 

do garáže instalovat zařízení na odsávání 
výfukových plynů, protože když jsou 
nastartována obě auta, hasiči se přitom oblékají 
a samozřejmě se nadýchají zplodin. Potom 
plánujeme vylepšit šatnu a určitě by bylo dobré 
mít vlastní dílnu, abychom si mohli opravit 

Máte vůbec čas na nějaké další činnosti?   
rybníku a rybařím, je to 

k, který si dopřeji párkrát do 
roka. Mám rád grilování, zajdu si na pivo. 

zásahové rukavice a spoustu dalšího 
Výjezdová jednotka musí být proškolena, členové každý rok 

absolvují lékařské prohlídky. Každý zásah musí probíhat podle řádných postupů a pravidel. 

hrad) po vyhlášení poplachu vyjet s 
technikou do 10 minut. Před výjezdem na sebe oblékneme zásahové oděvy, šest hasičů sedí 

katastru obce, takže například při 
Bílenci jsme byli na místě za jedenáct minut od vyhlášení poplachu. 

Pokud jsme vyzváni operačním důstojníkem, musíme vyjet i do okolních obcí. To se stalo 
sousedním Stebně. 

Jakou vodu používáte při hašení 

Vím, proč se ptáte. Dříve se načerpala 
rybníka a bylo to vyřešené. Dnes 

využíváme vodu z hydrantu, jinak by 
nečistoty mohly poškodit hasicí zařízení. 
Do naší cisterny se vejde 2,5 kubíků 

Co vás čeká po návratu z místa 

Především úklid techniky, což znamená 
dát vše do takového stavu, abychom 
mohli zase vyjet. Obvykle to trvá dvě 
hodiny. Jinak je samozřejmostí, že obě 

a stále udržovat v tom 
nejlepším stavu, kontrolovat veškerá 
zařízení a vybavení, provádět pravidelné 
tlakové zkoušky, vést knihy od veškeré 
techniky, neustále hlídat termíny 
různých školení, například řidičů nebo 
těch, kteří obsluhují motorové pily. Jsem 

strojník, který se stará o údržbu 



Máte nějaké přání týkající se 
hasičů? 
Mé přání se týká budoucnosti, protože 
dnešní děti nemají zájem o hasičský 
sport.  
Líbí se jim naše vyprávění při 
společném setkávání, s
prohlížejí naši techniku a vybavení, ale 
u toho to skončí. Dát svůj čas a 
zodpovědně plnit úkoly je problém. Přál 
bych si, aby mezi hasiče přicházeli také
mladí lidé, jen tak může být za
budoucnost našeho SDH (S
dobrovolných hasičů). 
Jak získat nové členy z
generace?  
Je to především práce rodičů a 
samotných dětí.
přehled o tom, co je v životě bude bavit
a rodiče by mohli pomoct tím,
třeba pojedou se svými potomky 
podívat na hasičské soutěže,
své vrstevníky v akci.
splnitelné přání.
bylo co nejméně výjezdů,
výjezd znamená pro někoho neštěstí
 
Co byste chtěl říci závěrem?
Na závěr bych chtěl
především 
členům SDH za to, 
pro ostatní občany
dík patří také 
Petrohradu 
sympatizují s místními 
hasiči.  
Děkuji také paní starostce,
protože bez ní bychom 
neměli novou a fungující 
techniku - 
občané Petrohradu nebyli v 
bezpečí. 
 
ZA ROZHOVOR DĚKUJE 

Máte nějaké přání týkající se 

Mé přání se týká budoucnosti, protože 
dnešní děti nemají zájem o hasičský 

Líbí se jim naše vyprávění při 
společném setkávání, s nadšením si 
prohlížejí naši techniku a vybavení, ale 
u toho to skončí. Dát svůj čas a 
zodpovědně plnit úkoly je problém. Přál 

si, aby mezi hasiče přicházeli také 
mladí lidé, jen tak může být zajištěna 
budoucnost našeho SDH (Sboru 
dobrovolných hasičů).  
Jak získat nové členy z mladé 

Je to především práce rodičů a 
samotných dětí. Malé děti ještě nemají 

co je v životě bude bavit, 
a rodiče by mohli pomoct tím, že se 
třeba pojedou se svými potomky 
podívat na hasičské soutěže, kde uvidí 
své vrstevníky v akci. Dále mám jedno 
splnitelné přání. Moc bych si přál, aby 
bylo co nejméně výjezdů, jelikož každý 
výjezd znamená pro někoho neštěstí. 

Co byste chtěl říci závěrem? 
Na závěr bych chtěl 

 poděkovat všem 
členům SDH za to, co dělají 
pro ostatní občany. Veliký 

patří také občanům 
Petrohradu zvláště za to, jak 
sympatizují s místními 

Děkuji také paní starostce, 
protože bez ní bychom 
neměli novou a fungující 

 tím pádem by 
občané Petrohradu nebyli v 

ROZHOVOR DĚKUJE MARIE VRÁNOVÁ 
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Povodeň roku 1872
(podle zápisů učitele Pfeifera)

Ve dnech 25. a 26. května 1872 se staly 
západní Čechy svědkem nebývalých bouří a 
povodní, které poškodily celkem 343 obcí, a 
škoda byla odhadnuta na 7 178 089 zlat
Zničeny byly mosty, viadukty, železniční 
náspy, domy, pole. Své dílo vykonaly nejen 
řeky, ale i potoky, např. Rakovnický potok, 
Zlatý potok a jejich malé přítoky. 
Mračna se nakupila brzy po poledni 25. 
května a setmělo se jako za pozdního 
soumraku, oblohu začaly křižovat blesky. 
Rachot hromu se mísil s třeskem krup 
velkých jako slepičí vejce a s kvílením větru. 
Lijáky se strhly na mnoha místech a Zlatý 
potok si vyryl nové koryto.  
Povodeň přišla v hluboké noci. Lidé se 
probouzeli, když už se voda valil
příbytků nejen dveřmi, ale i okny. Ženy a 
děti hledaly útočiště často na pecích nebo 
držíce se horních rámů oken, bohužel 
mnohdy nadarmo. Mnozí hledali záchranu 
na střechách nebo na vyvrácených stromech. 
Mnohé voda odnesla, a tak byli četní utonulí 
nalezeni daleko od domova. 
Rybník u Finklova mlýna v Petrohradě se na 
několika místech protrhl a celý mlýn stál 
brzy ve vodě (pozn.: jedná se o Finklův 
rybník zvaný též Pivovarský, mlýn stával pod 
hrází v místech, kde byla později čerpací 
stanice závlahového systému).  
Ženy ze mlýna vyběhly na hráz k
Jana Nepomuckého, té se držely, a tak se 
zachránily. Mlynář se ukryl na půdě mlýna. 
Voda strhla čtyři domy a panskou pilu
přičemž zahynulo sedm lidí. Z
odplavena prkna a dříví, utonulí byli 
nalezeni v potoce pod Černčicemi, poslední 
až 11. června.  
 

 
 
17/ 

Povodeň roku 1872 
(podle zápisů učitele Pfeifera) 

 
Ve dnech 25. a 26. května 1872 se staly 
západní Čechy svědkem nebývalých bouří a 
povodní, které poškodily celkem 343 obcí, a 

089 zlatých. 
Zničeny byly mosty, viadukty, železniční 
náspy, domy, pole. Své dílo vykonaly nejen 
řeky, ale i potoky, např. Rakovnický potok, 

 
Mračna se nakupila brzy po poledni 25. 
května a setmělo se jako za pozdního 

lohu začaly křižovat blesky. 
třeskem krup 
kvílením větru. 

Lijáky se strhly na mnoha místech a Zlatý 

hluboké noci. Lidé se 
probouzeli, když už se voda valila do 
příbytků nejen dveřmi, ale i okny. Ženy a 
děti hledaly útočiště často na pecích nebo 
držíce se horních rámů oken, bohužel 
mnohdy nadarmo. Mnozí hledali záchranu 
na střechách nebo na vyvrácených stromech. 
Mnohé voda odnesla, a tak byli četní utonulí 

Petrohradě se na 
několika místech protrhl a celý mlýn stál 
brzy ve vodě (pozn.: jedná se o Finklův 

ský, mlýn stával pod 
místech, kde byla později čerpací 

Ženy ze mlýna vyběhly na hráz k soše sv. 
Jana Nepomuckého, té se držely, a tak se 
zachránily. Mlynář se ukryl na půdě mlýna. 
Voda strhla čtyři domy a panskou pilu, 
přičemž zahynulo sedm lidí. Z pily byla 
odplavena prkna a dříví, utonulí byli 

potoce pod Černčicemi, poslední 

Největší spoušť byla způsobena mezi 
Stebnem a Petrohradem. Na lukách byly 
balvany, chmelnice zabahněny, sloupy 
polámány, stromy zničeny a mnoho domů 
poškozeno. Ve Stebně vystoupila voda do 
výše 1,5-2,5 metru podle polohy domů.
A počátek povodně? Průtrž mračen a lijáky 
v bouřích naplnily rybníky v
Velečíně a Blatně tolik, že hráze tlak vody 
nevydržely a byly protrženy. Silný proud se 
vylil do nižších poloh, přeplnil Podviničný 
potok, voda se rozlila a hnala se velkou 
rychlostí ke Stebenskému rybníku, jehož 
hráz se také protrhla a proud se hnal do 
obce korytem potoka a údolím kolem něho 
k Petrohradu.  
Za obcí pod železniční tratí stál proudu 
v cestě mlýn s obytným stavením a 
hospodářskou budovou, parní strojovna 
s menší pilou, kde mlynář vyráběl šindele. 
Vše bylo proudem vody rozvaleno a strženo, 
ale byly také oběti na životech 
manželka, její malé 
služka a lesní adjunkt
přišel rodině pomoci. Mlynář se zachránil se 
dvěma dělníky na zadní stěně mlýna, která 
se nezbořila. Na památku této hrůzné 
události byl postaven na plošině vedle 
potoka pomník. Na všech 
jsou vsazeny mramorové desky se stručným 
popisem katastrofy. Na vrcholu pomníku je 
zasazen kříž vysoký tři metry.
 
Vybráno z knihy  
Z HISTORIE OBCÍ PETROHRAD, ČERNČICE, 
BÍLENEC. 
(Vybral a sestavil RNDr. Václav Špilar, rok 2000)

 
 
 
 
 
 

 

Největší spoušť byla způsobena mezi 
Stebnem a Petrohradem. Na lukách byly 
balvany, chmelnice zabahněny, sloupy 

ny, stromy zničeny a mnoho domů 
poškozeno. Ve Stebně vystoupila voda do 

2,5 metru podle polohy domů. 
A počátek povodně? Průtrž mračen a lijáky 

bouřích naplnily rybníky v Pastuchovicích, 
Velečíně a Blatně tolik, že hráze tlak vody 

ly protrženy. Silný proud se 
vylil do nižších poloh, přeplnil Podviničný 
potok, voda se rozlila a hnala se velkou 
rychlostí ke Stebenskému rybníku, jehož 
hráz se také protrhla a proud se hnal do 
obce korytem potoka a údolím kolem něho 

í pod železniční tratí stál proudu 
obytným stavením a 

hospodářskou budovou, parní strojovna 
menší pilou, kde mlynář vyráběl šindele. 

Vše bylo proudem vody rozvaleno a strženo, 
ale byly také oběti na životech – mlynářova 

 děti, tchýně, nádeník, 
služka a lesní adjunkt Josef Hejlíček, který 
přišel rodině pomoci. Mlynář se zachránil se 
dvěma dělníky na zadní stěně mlýna, která 
se nezbořila. Na památku této hrůzné 
události byl postaven na plošině vedle 
potoka pomník. Na všech čtyřech stranách 
jsou vsazeny mramorové desky se stručným 
popisem katastrofy. Na vrcholu pomníku je 
zasazen kříž vysoký tři metry. 

HISTORIE OBCÍ PETROHRAD, ČERNČICE, 

(Vybral a sestavil RNDr. Václav Špilar, rok 2000) 



Okrašlovací spolek Stebno 2020 si dal za úkol opravit 
pomník a jeho okolí. Nejprve místní obyvatelé spolu 
s chalupáři odstranili náletové dřeviny v okolí, potom 
položili žulovou dlažbu při patě pomníku, na jaře roku 
2018 opravili specialisté železný kříž, v červenci 
renovovali restaurátoři i nápisy. 
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Oheň, voda a knihovnice 
 
Moje další setkání se uskuteční v prostoru obecní knihovny v Petrohradě. Zřejmě 
netušíte souvislosti našeho tématu, kterým je oheň a voda, s knihami, ale starší 
pamětníci si určitě vzpomenou, jak na počátku devadesátých let došlo v budově 
obecního úřadu k požáru. Oheň tehdy poničil především první patro, kde se už 
v té době nacházela knihovna.  
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15. 12. 1991 vypukl v budově MNV požár, který zničil obecní knihovnu  
a místnosti v prvním patře. V přízemí byla zničena zasedací místnost včetně 
stropu. Při požáru byla zlikvidována i řada historických písemných, 
fotografických a věcných památek. Byla zničena i část bronzového pokladu, 
který byl součástí výstavy o historii obce, zahájené v listopadu roku 1990. 
Poklad, který obsahoval bronzové a další předměty pocházející 
z archeologických nálezů v obci, byl považován za ztracený, ale při úpravách 
budovy MNV byl nalezen uložený v krabici. 
Při požáru zasahovali vedle profesionální požárnické jednotky velmi obětavě 
i dobrovolní požárníci z Petrohradu. 

 
Vybráno z knihy – Z HISTORIE OBCÍ PETROHRAD, ČERNČICE, BÍLENEC. 

(Vybral a sestavil RNDr. Václav Špilar, rok 2000) 

Poděkování paní Marii Matějkové, 
dlouholeté knihovnici. Na její místo 
nastupuje paní Eva Učíková. 
21. březen 2013 



To je tedy souvislost, která původně vypadala jako nesmyslná, ale svůj význam 
má. Proto jdu za paní KVĚTOU ŠKOPKOVOU, knihovnicí místní knihovny, 
popovídat si jako vždy o životě, o zálibách, o vztahu k naší obci a krajině. 
 
Paní Škopková, víme, že nejste místní 
rodačkou, ale že jste se do naší vesnice 
přistěhovala. 
Ano, je to tak. Přesně si pamatuji, kdy to 
bylo – v říjnu v roce 2010 jsme v noci přijeli 
z Karviné, kde jsme s manželem žili čtyřicet 
let.  
Karviná byla tedy vaším rodným místem? 
Kdepak, pocházím z České Lípy, pak jsme 
bydleli s rodiči ve Štětí, v Horních 
Počernicích a nakonec v České Kamenici. 
Když jsem se vdala, šla jsem za svým 
manželem, který byl havíř. V Karviné jsme 
velmi brzy dostali byt – nebyl velký, ale i tak 
jsme tam vychovali dvě děti. 
Vždycky dávám lidem, kteří se přistěhují 
do naší vesnice, stejnou otázku – proč jste 
si k dalšímu bydlení vybrali právě 
Petrohrad? 
Byla to velká náhoda, to se v životě stává. 
Když děti vyrostly a odešly z domova, cítila 
jsem, že bych se na stáří ráda vrátila domů 
do Čech. A tak jsme začali hledat. Můj syn 
měl představu nějaké budovy s historickou  

minulostí – třeba mlýn nebo statek, tedy 
něco, co by se dalo zrekonstruovat, vlastně 
zachránit, a zároveň vytvořit bydlení pro tři 
rodiny – pro nás, pro jeho sestru a pro sebe. 
A tak objevil starý petrohradský špejchar a 
zároveň i byt pro nás. Obě děti jsou zatím 
v Americe, ale chystají se vrátit, takže náš 
plán o společném bydlení se začíná plnit. 
Jste v důchodu, žijete s manželem v bytě, 
ale jste velmi aktivní. Jak se říká, 
nenudíte se. 
Ano, to je pravda. Prostor kolem našeho 
špejcharu je místem uprostřed přírody, 
místem s krásným výhledem, ale především 
místem, kde žijí naše zvířata. Máme slepice, 
králíky, čtyři ovce a jednoho berana. 
Jmenuje se Pedro. K tomu pár jehňat, 
tříletou srnku Rozinu a muflona Dášu, která 
vyběhla z pole při sekání obilí a přiběhla 
k nám. Takže o práci není nouze – kolem 
zvířat je to práce celodenní, ale mě to velmi 
baví. Žili jsme ve městě, a tak jsme se museli 
všemu učit.   
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Co ještě vás baví a naplňuje volný čas? 
Mám ráda hudbu, umění, ale na prvním 
místě jsou to knihy. Četla jsem vždycky a 
všude, nejrůznější žánry. V dnešní době se 
ještě ráda vracím k některým klasikům, ale 
baví mě knihy životopisné a hlavně takové, 
které mě dokážou vtáhnout do děje, že ani 
nevnímám okolí a čas. Takže se stává, že čtu 
třeba do tří hodin po půlnoci. Knihy jsou 
podle mě důležité i v dnešním moderním 
světě plném nových technologií. Vždy je 
budu obhajovat. Mám takový zážitek. Jeden 
člověk se v mé přítomnosti vyjadřoval o 
knihách v tom smyslu, že v době, kdy si vše 
můžeme najít na internetu, jsou knihy 
zbytečné, není třeba je číst. Přemýšlela jsem, 
jak mu toto nesprávné tvrzení vyvrátit. A 
přišla jsem na to. Odpověď zní: Když polezu 
na Mont Everest, vezmu si do batohu 
knížku. Až dorazím na vrchol, budu si tam 
v klidu číst. Když si dáte do batohu počítač 
nebo mobilní telefon, vybije se vám nebo tam 
nebude signál – a máte po čtení. Nic si 
nenajdete.  
Již dva roky se staráte o místní knihovnu. 
Jak se k tomu dostala milovnice knih? 
Opět to byla náhoda. Chodím pravidelně do 
zastupitelstva, abych věděla, co se v obci  
děje a co se bude dít. Některé záležitosti se 
nás mohou týkat, takže je dobré je znát. 
Hovořilo se o knihovně, o tom, že paní 
Učíková plánuje skončit, hlavně z časových 
důvodů, a kdo by to mohl po ní převzít. 
Najednou se obrátili na mě, chtěla jsem jim 
ten nápad vyvrátit, protože s tím nemám 
zkušenosti, ale pan Vrána se zeptal, jestli 
mám ráda knihy. A bylo to jasné, kdo jiný 
má vést knihovnu? 
Máte hodně čtenářů? 
Nemám, lidé málo čtou, o tom se stále 
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hovoří, ale je to škoda, protože tu 
máme pěkné knihy na pěkném 
místě. Je tu hezky, a tak si čtu 
sama, pokud nikdo nepřijde.  
Pár lidí se tu celkem pravidelně 
zastaví – paní Henlínová, Klímová 
a Bulínová. Potom ještě nosím 
knihy své sousedce. 
Žijete v Petrohradě více než 
deset let. Co se vám v našem 
kraji, v naší obci líbí nejvíce? 
Je to samozřejmě příroda kolem, 
velmi krásný výhled z našeho 
špejcharu, kde prý budu mít ve 
svém bytě dokonce balkón, což je 
mé celoživotní přání, které se mi 
zatím na žádném místě nesplnilo. 

A pak je to ten úžasný klid, vše funguje 
pomalu, nikdo nikam nespěchá – na to jsem 
si musela zpočátku zvyknout, z města je 
člověk zvyklý na rychlejší způsob života. 
Zvykla jsem si natolik, že když jedu za 
sestrou do Prahy, po pár dnech se těším 
domů, právě na ten venkovský klid. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Co byste nám řekla na 
závěr? Nějakou zkušenost, 
radu, poučení? 
Nebojme se změn,  
protože v důchodovém věku 
také můžeme cestovat, 
starat se o zvířata a dělat 
další aktivity, které náš 
život zkvalitní a obohatí.  
 

Za rozhovor děkuje Marie Vránová  
 
 



MAGICKÉ ZASTAVENÍ 
(psáno právě teď 22. 2. 2022) 

 
Prostě mi to nedá, protože v takový den, jako je ten dnešní, nelze udělat nic jiného než se 
posadit k počítači a hledat na internetu zajímavosti týkající se tohoto data složeného ze 
šesti dvojek. 
Proč hledat? Toto únorové úterý je alespoň pro mě v této chvíli a právě teď zcela běžným 
všedním dnem. Pokud člověk nesleduje média s jejich negativními zprávami o situaci 
doma i ve světě, může svůj čas prožívat obvyklým způsobem, a tak si myslím, že se hodí 
podívat se, co významného se v tento den stalo, co se slaví, o čem se hovoří. 
Samozřejmě se tato číselná kombinace považuje za magickou a příznivou především pro 
páry, které v tento den vstupují do manželství, a tak se předpokládá, že jejich budoucí 
život bude šťastný a spokojený. 
Dnes má svátek Petr.  
Petr je tradičním jménem, které se v češtině 
vyskytuje hojně. Svým nositelům dává jméno 
tvrdost a mužnost. Jméno se pojí s hlubokou 
tradicí sahající až do řečtiny, současně v sobě 
nese i duchovní hodnoty, je nedílně spojeno 
také se jménem jednoho z křesťanských 
apoštolů. 
Mužské křestní jméno Petr má i ženský 
protějšek ve jménu Petra. Domácky se jméno 
užívá jako Peťa, Péťa, Peťka, Petík, Petřík, 
Petříček, Peťula, Peťulka apod. Jméno se 
užívá i ve slovenštině, angličtině nebo 
němčině − ve variantě Peter. Francouzská 
podoba jména je Pierre, italská Pietro, 
španělskými mutacemi jsou Pedro a Perez, 

stejnou formu jména užívá i portugalština. 
Maďarština jméno zná jako Péter, polština 
jako Piotr, ruština pak jako Pjotr. Zajímavé 
jsou i holandské variace jména − Petrus, Piet, 
Pieter nebo Peet. Norština či dánština jméno 
užívá jako Peter, Per nebo Peer. 
Mužské křestní jméno Petr, které u nás patří k 
těm nejoblíbenějším, má svůj původ v řečtině. 
Jméno vzniklo z řeckého slova „pétrá” s 
významem „skála” nebo „kámen” (jde o 
překlad aramejského slova „képhá” se 
stejným významem). Jméno Petr se tak z 
řečtiny vykládá jako „skála”, „skálopevný”, 
„pevný jako skála”. 

S dnešním dnem jsou spojené tyto pranostiky: 
Když mrzne na Petra nastolení, mrznout bude 40 dní bez prodlení. 
Je-li na svatého Petra nastolení mráz, bude mrznout ještě 14 dní. 
Je-li na Stolici svatého Petr zima, ještě dlouho potrvá. 
22. února 1993 se Česká republika stala součástí UNESCO. 
22. února 1998 čeští hokejisté získali zlato na olympiádě v japonském Naganu. 

Den zamyšlení je 22. února 

Den zamyšlení -  dříve taky Vzpomínkový den či Den sesterství -  je mezinárodní svátek 
přátelství, který slaví skautky a skauti celého světa 22. února. Toho dne se narodili zakladatelé 
skautingu - sir Robert Baden-Powell (22. února 1857) a jeho žena Olave Baden-Powell (22. 
února 1889). Proto toho dne skauti přemýšlí o sobě, vzájemně si přejí, organizují různé hry v 
terénu nebo se setkávají u ohňů. Některé skautské organizace tento den využívají ke sbírce 
peněz na nějaký charitativní účel, např. pro nemocnici či dětský domov v místě svého 
působiště. Svátek má skautům připomínat, že je jich na celém světě hodně a že všichni jsou si 
bratry a sestrami bez ohledu na barvu kůže, národnost či věk. 
V květnu 1926 na 4. mezinárodní konferenci skautek, jejímž tématem byl „Svět“, navrhla 
zástupkyně Francie, aby byl určen jeden den v roce, kdy na sebe budou moci všechny skautky 
myslet. Vybraly 22. únor, narozeniny obou skautských zakladatelů. První oslava 22. února se 
v Praze konala už v roce 1927 pod názvem „Vzpomínkový den“. Později byly oslavy 
přejmenovány na „Den sesterství“. Dnes se užívá přesnější název, který nezahrnuje jen 
skautky, ale i skauty, neboť je to společný svátek: „Den zamyšlení“. 
Přestože nejsme skauti, i my se dnes můžeme zamyslet. Nad čím? To záleží na každém 
z nás, co je pro nás v této chvíli, právě teď tak důležité a podstatné. A možná bude 
dobré ještě chvilku počkat, až se na hodinách objeví čas: 22.22… 

PS: A co ta stránka? To nebylo v plánu.            
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50 let 
BIGBÍTU 

V PETROHRADĚ 
28. KVĚTNA 2022 
sál Na Návsi v Petrohradě 

od 20 hodin 

PROGRAM 
Excelence 

Excelence 2 
Kolaps 
Casio 

Full Time 
 

setkání s členy hudebních skupin 

HUDBA, TANEC, ZÁBAVA 

-------------------------------------------- 

VSTUPNÉ: 100 Kč 
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PŘEDPRODEJ 
VSTUPENEK: 

ZŠ PETROHRAD 
 

od 16. do 27. května 
vždy do 16 hodin  

  



PADESÁT LET BIGBÍTU V
 
V prvním čísle loňského ročníku 
bigbítu v Petrohradě a jeho další historii, jehož autorem je Václav Blá
z naší obce. Článek byl doplněn starými fotografiemi a rozhovore
s Václavem Bláhou, ale také
petrohradské kapely, která byla známá pod názvem EXCELENCE
rozhovor končí takto: 
 

 
 
 
A právě nastal ten čas, kdy se může zkusit všechno, dokonce i po pad
pauze. Spolek VEEV oslovil petrohradské kluky a naše společná akce se již 
připravuje. Připomeňme si, o 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

POSLEDNÍ OTÁZKA PRO OBA DVA
Kdyby došlo na vzpomí
v Petrohradě, vystoupili byste v
Určitě velmi rádi. V
skupina EXCELENCE ukončila svou činnost v
ale zároveň se stala inspirací pro vytvoření dalších hudebních 
skupin s petrohradskými kluky. Pokud by nás někdo oslovil, 
půjdeme do toho. Zkusit se může všechno, dokonce i po 
padesátileté pauze.
 

EXCELENCE
ZLEVA: 

Jarda Práger 
Vlasta Procházka

Honza Jurča 

DESÁT LET BIGBÍTU V PETROHRADĚ
prvním čísle loňského ročníku našeho časopisu byl zveřejněn článek o zrození 

a jeho další historii, jehož autorem je Václav Blá
byl doplněn starými fotografiemi a rozhovore
le také s Honzou Jurčou, zakládajícím členem
která byla známá pod názvem EXCELENCE

  
 
 
 
 

A právě nastal ten čas, kdy se může zkusit všechno, dokonce i po pad
pauze. Spolek VEEV oslovil petrohradské kluky a naše společná akce se již 

o které hudební skupiny šlo:  

POSLEDNÍ OTÁZKA PRO OBA DVA 
Kdyby došlo na vzpomínkový večer ke zrození bigbítu

Petrohradě, vystoupili byste v původních sestavách?
Určitě velmi rádi. V roce 2022 to bude vlastně pades
skupina EXCELENCE ukončila svou činnost v původní sestavě, 
ale zároveň se stala inspirací pro vytvoření dalších hudebních 

petrohradskými kluky. Pokud by nás někdo oslovil, 
půjdeme do toho. Zkusit se může všechno, dokonce i po 

eté pauze. 

ELENCE 

 
Vlasta Procházka 

 

KOLAPS
ZLEVA:

Vlasta Procházka, Láďa Kouba, 
Jarda Práger

Vašek Bláha, Bohouš Široký

PETROHRADĚ 
ejněn článek o zrození 

a jeho další historii, jehož autorem je Václav Bláha, rodák 
byl doplněn starými fotografiemi a rozhovorem nejen 

zakládajícím členem první 
která byla známá pod názvem EXCELENCE. Uvedený 

 
 
 

A právě nastal ten čas, kdy se může zkusit všechno, dokonce i po padesátileté 
pauze. Spolek VEEV oslovil petrohradské kluky a naše společná akce se již 
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nkový večer ke zrození bigbítu 
původních sestavách? 

roce 2022 to bude vlastně padesát let, kdy 
původní sestavě, 

ale zároveň se stala inspirací pro vytvoření dalších hudebních 
petrohradskými kluky. Pokud by nás někdo oslovil, 

půjdeme do toho. Zkusit se může všechno, dokonce i po 

KOLAPS 
ZLEVA: 

Vlasta Procházka, Láďa Kouba,  
Jarda Práger 

Vašek Bláha, Bohouš Široký 



ÚRYVEK Z ČLÁNKU PRO TY, KTEŘÍ HO NEČETLI 
(nebo si to už nepamatují) 

              
              
              
              
              
              
              
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
KOHO JEŠTĚ CHCEME OSLOVIT? 

Určitě pamětníky doby před padesáti lety, kdy jsme my 
mladší poslouchali pod oknem, jak kluci zkoušejí své skladby, 
kdy jsme sledovali jejich vystoupení s určitou pýchou, že to 
jsou kluci z naší vesnice, že v kapele máme kamarády, bratra 
či bratrance. Byl to náš svět, naše mládí, naše zážitky a 
radosti. 
Ale určitě chceme oslovit i mladší generace, a to nejen 
potomky a příbuzné členů těchto kapel. Přijďte se podívat, jak 
se hrálo a zpívalo před půl stoletím, ale jak se hraje a zpívá 
dnes. Přijďte se pobavit, zatancovat a prožít zajímavé setkání 
současnosti s minulostí. 

 
PŘIJĎTE SI UŽÍT PĚKNÝ VEČER S HUDBOU, TANCEM, 

S KAMARÁDY A S DOBROU NÁLADOU. 
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Píše se rok 1969, je léto a petrohradská mládež se koupe ve stebenském rybníku. A právě 
tady se rodí myšlenka, silně ovlivněná nástupem popularity Beatles, založit skupinu a hrát 
právě tak jako hoši z Liverpoolu. Tak vzniká první seskupení v sestavě Honza Jurča - 
frontmen, kytara, zpěv, dále Láďa Jesínek - bicí a Sláva Butala – baskytara. Tak je skupina 
Excelence na světě. 
Zkoušeli v prostorách tehdejší svazácké klubovny mládeže naproti zámku, dnes již dávno po 
demolici. Po odstěhování Slávy Butaly a odchodu Ládi Jesínka  přichází do kapely Jarda 
Práger na baskytaru a Vlasta Procházka - kytara a posléze bicí.  
Píše se rok 1970-71, kdy se svazáci stěhují do jiné klubovny na návsi a s nimi i kapela, 
která pokračovala v činnosti v bývalém kinosále této staré budovy. Tato sestava - Jurča, 
Práger, Procházka - vydržela pospolu až do konce této etapy, která končí odchodem Honzy na 
vojnu na podzim roku 1972.  
Byla to dobrá doba, kluci se vyhráli a úspěšně vystupovali na tancovačkách, na čajích 
v Petrohradě, Blšanech a okolí, hráli chmelařským brigádám a také při silvestrovských 
oslavách a vlastně každý víkend místní mládeži v klubovně na návsi. Byly to krásné časy. 
A protože jsme byli u toho – teď je čas se představit – já, Václav Bláha, autor tohoto 
článku, a se mnou kamarádi Pepík Wilhelm a Jarda Šikl - chtěli  jsme pod vlivem 
skupiny Excelence pokračovat dál. 
Jarda Práger nám zapůjčil aparaturu, která zůstala u něj na půdě, a my jsme začali. Jarda 
Šikl – kytara, zpěv, já bicí a Pepík Wilhelm baskytara. Psal se rok 1975. Později se k nám 
přidal Bohouš Široký z Lubence. My jsme se museli nejdřív naučit hrát a až potom dávat 
dohromady písničky pro vystoupení, což bylo jen několikrát, když nám dovolila kapela hrající 
na zábavě vystoupit v jejich pauze.  
Byl to pro nás svátek, když se to lidem líbilo. Původní Excelence to zdaleka nebyla, ale ve vsi 
se dál něco dělo. Na podzim roku 1977 jsem šel na vojnu a tím utichl  bigbít v Petrohradě. 
Ale muzikanti hráli dál, už ne v Petrohradě, ale v Lubenci. Po vojně hned v roce 1979 jsem 
s Bohoušem Širokým založil skupinu Kolaps, kde dalšími členy byli zase kluci z Excelence - 
Jarda Práger a Vlasta Procházka. V roce 1982 se kruh petrohraďáků uzavírá, pouze já 
jsem zůstal aktivní, momentálně s kapelou „Full Time". 
(Předtím ve skupině Casio.)       Václav Bláha 
 



 
     

     
     
     

  

 

       
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

       
       
       

       
 
 
 

HUDEBNÍ SKUPINA 
NA PODZIM ROKU 2021 SVÉ PRVNÍ 
JEHO KŘEST SE TEPRVE CHYSTÁ, TAKŽE 
VŠECHNY SKLADBY USLYŠÍTE V
V PETROHRADĚ 28. KVĚTNA 2022.

    

    
    
    

 

HUDEBNÍ SKUPINA FULL TIME VYDALA  
NA PODZIM ROKU 2021 SVÉ PRVNÍ CD.  
JEHO KŘEST SE TEPRVE CHYSTÁ, TAKŽE 
VŠECHNY SKLADBY USLYŠÍTE V PŘEDPREMIÉŘE 

PETROHRADĚ 28. KVĚTNA 2022. 



     

název: ZA PLOTEM, místo vydání: Petrohrad, 4. ročník, 1
E 23599, obsahové zaměření: orgány odborů, politických stran, spolků atd. periodicita: 4x ročně vydavatel: VEEV, z.s. 
Černčice, 42 439 85 Petrohrad IČO: 0322330
 

MÁTE ZAJÍMAVOU FOTKU?  
VESELOU, VTIPNOU, NEOBV
VIDÍTE NĚCO, CO VÁS ZAUJME
A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 
VYFOTOGRAFUJTE, PROSÍM.
POŠLETE.  
RÁDI POVĚSÍME NA PLOT VAŠE 
POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY.
TAKÉ S VAŠÍM KOMENTÁŘEM.
DĚKUJEME. 
  

Když hořela škola (papírová)
KVĚTEN 2009

…naši hasiči požár skvěle uhasili.
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CO VISÍ NA 

 
NEOBVYKLOU?  

CO VÁS ZAUJME,  
A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 

PROSÍM. 

RÁDI POVĚSÍME NA PLOT VAŠE 
POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY. 

VAŠÍM KOMENTÁŘEM. 

Když hořela škola (papírová)… 
KVĚTEN 2009 

…naši hasiči požár skvěle uhasili. 
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